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			Denne boka er tilegnet Roald Sporstøl. 

			En god hjelper som gikk så altfor tidlig bort.


			Forord

			I de senere år har Shetland blitt et eksotisk feriemål. Om våren og sommeren går seilbåter over til øyene i vest. Mange av dem som kommer, tar turen fra Lerwick over til landsbyen Scalloway på vestsiden av den største øya Mainland. 

			De kommer hit stort sett av én grunn – Shetlandsgjengen. Selv om det i skrivende stund bare er én gjenlevende av de omtrent 300 nordmenn som tjenestegjorde i avdelingen under krigen, er mytene og legendene mange. Mange har informasjonen fra spillefilmen Shetlandsgjengen fra 1954. I denne filmen spilte flere seg selv, blant dem Leif Larsen, som etter krigen ble selve symbolet på den hemmelige trafikken over Nordsjøen. For mange er denne filmen et bilde på hvordan det var. En skal imidlertid ikke grave mye i kildene før man ser at filmen er satt sammen av tre helt ulike tokt. 

			Hva var så Shetlandsgjengen?

			Shetlandsgjengen var en hemmelig norsk avdeling under krigen, som brorparten av tiden var under kommando av den hemmelige britiske spesialstyrkeavdelingen Special Operations Executive (SOE). Avdelingens hovedoppdrag på Shetland var transport av agenter, forsyninger og ammunisjon til det okkuperte Norge. Under krigen var kallenavnet på gjengen med tilhold på Shetland, «sjøgjengen», i kontrast til den såkalte «landgjengen», som var Kompani Linge. 

			De fleste av dem som tjenestegjorde i avdelingen, forble anonyme, ukjente og glemt. Noen få forsøk er blitt gjort i å skrive deres historie, blant annet av Arnfinn Haga, som gjennom flere intervjuer og en viss tilgang til primærkildene skrev bøkene Natt på norskekysten og Kystens partisaner på slutten av 1970- og begynnelsen av 1980-tallet. Ut ifra datidens arkivtilgang er disse forsøkene gode, men en del av bitene i puslespillet lå på den tiden nedstøvet og hemmeligstemplet. Fordelen hans var at de fleste involverte på den tiden var i sekstiårene og ennå husket mye fra krigen. 

			Da jeg startet opp mitt prosjekt, var det bare tre tidligere medlemmer igjen: Otto Pletten, Jakob Strandheim og Olav Bowitz Olsen. Pletten var dessverre preget av sykdom. Seansen med ham endte med visning av bilder fra Shetland og et hardt håndtrykk. Han døde kort tid etter. Men Strandheim husket ennå mye av de til sammen tre sesongene han tilbrakte med gruppa. Med arkivmaterialet i hende var det også fullt mulig å gjenopplive enkelte hendelser. Eller som Strandheim uttrykte det: «Det en husker best, var når det skjedde noe uvanlig.» 

			Strandheim er den siste fra Shetlandsgjengen som er i live i dag. 

			Disse mennene var, i likhet med dem Haga intervjuet, imidlertid nederst på den militære rangstigen. Hva som lå bak turene de seilte, visste de ikke. Med få unntak visste de heller ikke navnene på agentene de hadde med seg. Først etter krigen, på treff i Lingeklubben, kunne minnene om personer og turer komme fram i lyset. Det er med andre ord en del hull i fortellingen om Shetlandsgjengen som til nå ikke har vært fylt. 

			Denne boka er et forsøk på å sette Shetlandsgjengen inn i en historisk sammenheng, å se nærmere på oppdragene, og på britenes planer med Military Establishment No. 7 (M.E.7), som avdelingen het på den andre siden av Nordsjøen.  

			Hvorfor ble Shetland valgt? Hvordan kom oppdragene i stand? Hva var den strategiske betydningen av Shetlandsgjengen, og hvordan påvirket den overordnede krigsstrategien gjengens virksomhet? 

			Dette var bare noen av spørsmålene jeg stilte i starten. For å komme opp med noe som liknet på et svar måtte jeg grave meg gjennom ca. 50 000 dokumenter fra de ulike operasjonene de utførte. I motsetning til oppdrag utført av Kompani Linge, som ligger fint sortert i mapper, er arkivene etter Shetlandsgjengen stort sett delt i fragmenter. Det var med andre ord et gigantisk puslespill som måtte på plass. 

			Bildet som dannet seg, er interessant. Fra personellmappene kom det korte livsglimt fra glemte mennesker i krig, selv om disse ofte er blitt tynnet ut i forhold til sin opprinnelige form. Domsprotokollene i Lerwick kunne gi et innblikk i guttas turer på byen, og de påfølgende artiklene i Shetlands lokalaviser den gang gav mer kjøtt på beina til historiene om hva som skjedde mellom de farefulle oppdragene. Noen dagbøker har gitt uvurderlig innsikt i perioder man vet lite om, men også her mangler det mye. De fleste som var i gjengen i starten, hadde sju års folkeskole, og hadde vært i fiske på sjøen fra de var 15 år gamle. Dette var ikke folk som vanligvis skrev memoarer. Det ser det heller ikke ut som deres britiske overordnede gjorde. Det var en hemmelig avdeling, og ting forble hemmeligstemplet, oftest til folk hadde gått i graven. 

			Kontakt med pårørende på begge sider av Nordsjøen førte ofte til den samme konklusjonen: Jeg vet ikke, eller jeg visste ikke. 

			Med arbeidet dannet det seg likevel et bilde. Det var langt flere enn Leif Larsen som gjorde en enorm innsats gjennom fem år. Noen av dem fikk en våt grav, og kunne aldri fortelle. Andre fortalte ikke, og fortsatte sine liv etter krigen. Det kom også fram historier om folk som ikke orket mer, og som fikk nok etter en tur over havet. Avdelingen var basert på frivillighet, og hvem som helst kunne takke av om arbeidet ikke passet dem. Det er også blitt klarere hvem som stod fram da de angivelig beste sviktet. 

			I boka Tungtvannsaksjonen (2013) brukte jeg mye plass på den underkommuniserte konflikten mellom allierte og norske eksilmyndigheter. Interessant nok er det et tilsvarende bilde som framkommer her. Det britiske Special Operations Executive (SOE) og Den kongelig norske marine var tidvis svært uenige om hvordan ting skulle drives på Shetland. 

			Samtidig vinnes alle kriger av enkeltmennesker. Trauste mekanikere, modige skippere, snartenkte fiskere, lokalkjente agenter. Historien om Shetlandsgjengen er en fortelling med to mektige antagonister – den tyske okkupanten og naturen. Å krysse Nordsjøen og Norskehavet vinterstid i en fiskebåt på omtrent 50 fot i storm og orkan var livsfarlig. Det var noe helt annet enn å fiske – da kunne man i alle fall søke trygg havn om uværet var varslet. 

			Shetlandsgjengen opererte primært i vinterhalvåret. Boka er delt inn i sesonger fra august til mai. De tre første sesongene, i perioden 1940–1943, danner ryggraden i fortellingen. På denne tiden ble det bare brukt fiskebåter i overfarten. Da de moderne amerikanske ubåtjagerne kom fra høsten 1943, kom det også en tung alliert løftekapasitet i form av fly. Selv om man fra Shetland slo alle rekorder for transport etter at ubåtjagerne kom, hadde overfarten mistet noe av sin strategiske betydning. Motstandsfolk kunne settes inn fra lufta. I tillegg var også Norge på den tiden kommet over i periferien i den allierte krigføringen. I nesten tre år var det eneste bindeleddet mellom Storbritannia og Norge via Shetland. Uten mannskapenes heltemod­ige innsats og offer hadde den norske motstanden knapt mottatt et eneste gevær eller en eneste kurer. 

			Jo mer jeg gravde, dess mer fascinert ble jeg av disse unge mennene som var i Shetlandsgjengen. Som alle andre steder fantes det stille og sindige typer så vel som dem som var store i kjeften. 

			Det ble også tydelig at den kjente helten Leif Larsen virkelig var en helt, men som Jakob Strandheim uttrykte det: «Vi hadde mange Larsener der over.» Likevel har det vært en stor utfordring å få fragmentene inn i en sammenheng. Det er dessverre ikke plass til alle i teksten, men jeg har laget utførlige lister bak i boka hvor alle som var innom, er nevnt, samt en liste over hvilke tokt de var med på og hva oppdraget var. 

			Gjennom arbeidet med boka gav også Aleksander Kiellands hyllest til havet ny mening: 

			Og mens puslingene stirrer utover, synger havet sine gamle sanger. Mange forstår det slett ikke; men aldri forstår to det på samme måte. For havet har et særskilt ord til hver især som stiller seg ansikt til ansikt med det.

			Denne boka er et forsøk på å løfte fram noen av de mange «Larsener». Det var disse som stilte seg ansikt til ansikt med havet. Noen ganger vant de, andre ganger tapte de. Boka er også et forsøk på å sette Shetlandsgjengen inn i krigens store sammenheng, og gi avdelingen den boka de fortjener, men aldri har fått.

			Asgeir Ueland

			Galilea, 25. august 2017


			PROLOG 

			«Polaris»

			30. APRIL 1942  stevnet båten «Frøya» ut fra havna i Lerwick på Shetland. 

			«Frøya» tilhørte basen i Peterhead, som bare gikk oppdrag for den britiske etterretningstjenesten SIS. Oppdraget denne gangen var å sette inn – og hente ut –  norske operatører som lå på avsidesliggende steder langs kysten. Videre skulle de rapportere om bevegelsene til den tyske krigsmarinen og den tyske handelsflåten. Båten hadde forlatt basen en uke tidligere, men måtte returnere for en kjapp reparasjon av motoren. Etter en ukes forsinkelse kunne den legge kursen mot det høye nord.1

			Skipperen på «Frøya» var Magne Braadland. Som yrkesmilitær marineoffiser var Braadland på mange måter en fremmed fugl i det egalitære og anarkistiske fiskerfellesskapet som utgjorde Shetlandsgjengen. Tidligere hadde Braadland gjort seg bemerket med å sende inn en formell klage over sjøfolkenes kritikkverdige militære disiplin og mangel på henhold. Det var ikke måten å gjøre seg populær på blant mannskapene. Da båten la fra kai, hadde klagen fått store konsekvenser.    

			Oppdraget til båten var uvanlig fordi de to agentene, Bjarne Frosthammer og Tor Sentzen, med kodenavn operasjon «Polaris», skulle settes inn ved Sørøya i Finnmark. 

			Med dette oppdraget var aksjonsradiusen til fiskebåtene utvidet til Norges to nordligste fylker. 

			Overfarten gikk lett; om kvelden den tredje dagen hadde de kommet inn i Norskehavet. De befant seg omtrent 250 kilometer nord for Shetland og rundt 140 kilometer fra Trondheim. Alt var rolig. Vinden hadde dreid til nord-nordvest, men været var klart. Siden det var tidlig i mai, var det ennå tre–fire timer til det ble mørkt. I klarværet utenfor var båten godt synlig. Klokka seks var det duket for vaktskifte. 

			Skipper Braadland og tre andre byttet vakt med fire nye. I tillegg var det også en stuert i båten. Totalt var de ni mann. De to agentene tok også sin tørn i vakta. En drøy halvtime hadde gått siden skiftet. Det var tid til litt kveldsmat før de to krøp til køys før vaktavløsningen ved midnatt. 

			Så langt kom de aldri. 

			Etter en drøy halvtime ble de vekket: «Fly akter!»

			De stormet opp på dekk. To mann tok oppstilling på akterdekket med hvert sitt maskingevær. Forut bemannet et av mannskapene en Colten 12.5 mm-mitraljøse. 

			Braadland tok kommandoen. Sammen med Sveinung Kråkenes sprang han rett bort til Colten-mitraljøsen og klargjorde den til skyting. De to hadde kommet av samme vakt, og skytteren Kråkenes tok nå over, mens Braadland stilte seg ved døra til styrhuset på styrbord side. Her kunne han gi ordrer til styrmannen og mannskapene samtidig. I tillegg hadde han fri sikt til å følge flyet. 

			De kjente igjen typen. Det var en Heinkel, og ut fra flottørene var det lett å se at det var et sjøfly, altså en He 115. Flyet drev trolig vanlig patruljeflyging langs kysten. Men med «Frøya» var det umulig å late som om de var vanlige fiskere.

			Flyet kom inn bakfra. 

			Braadland må ha ropt til styrmannen at han skulle snu skøyta, slik at de fikk mer ildkraft. Da sjøflyet var omtrent 300 meter unna dem, åpnet Kråkenes ild. Den tunge mitraljøsen hamret ut ammunisjonen, og ved å følge sporlysene kunne de se at skuddene traff flykroppen. Mannskapene syntes de så røyk fra flyet, men det fortsatte videre forbi dem. Plutselig endret det kurs, svingte mot styrbord og kom inn fra akter for andre gang. 

			«Frøya» var vanskelig å manøvrere. Vinden pisket opp havet, og det var umulig å gå fortere enn seks knop. Samme menn bemannet skytset. Denne gangen kom flyet i lavere høyde, angivelig ikke mer enn rundt 10–15 meter over masta akterut. På 300 meters avstand åpnet alle tre skytterne ild samtidig. Igjen så de at noen av sporlysene traff inn i flyet, som stadig kom nærmere. De så at to bomber gikk ut, men heldigvis falt de i sjøen rundt 100 meter lenger bak. Da flyet var rett over dem, fikk telegrafisten skutt et magasin rett inn i den ene flottøren fra sitt personlige våpen. Et kort sekund følte han en liten seier, før han fikk øye på noe som var i ferd med å lande på dekket. 

			Det var en bombe. 

			Bomben traff dekket midt mellom de to skytterne akter og telegrafisten. En halvmeter til, og skipperne hadde fått den i hodet. Fordi den ble sluppet fra så lav høyde, gikk den ikke av umiddelbart, men skled bortover dekket, gjennom en av fisketønnene som ble brukt som kamuflasje, og bortover rekka på babord side. 

			Bomben fortsatte, og gikk rett i sjøen. 

			Mannskapene hadde knapt fått summet seg før bomben eksploderte under vann. 

			Den massive eksplosjonen kastet «Frøya» opp i sjøen. Standard utrusting på tyske sjøfly var 250 kilos bomber, og selv om den gikk av i vannet, påførte den båten et stort hull bak styrhuset på babord side. Hullet var akkurat der skroget møtte vannflaten. Båten holdt seg flytende. 

			Kråkenes startet umiddelbart arbeidet med å tette hullet. Han fikk til en provisorisk løsning, slik at de ikke tok inn noe særlig vann. I alle fall ikke i begynnelsen. For sikkerhets skyld satte de livbåten i vannet og la den på slep. Den var knapt ute da båtens motor tok kvelden. Nå hadde de bare seil igjen. 

			I kaoset mente noen av dem å ha fått med seg at flyet mistet høyde og at det forsvant i havet noen hundre meter unna. Kanskje var det ønsketenking i etterkant, i alle fall er det ikke noen rapporter om tapte tyske fly denne dagen. 

			De måtte prøve å komme seg tilbake til Shetland, bestemte Braad­land. De satte seil, og forsøkte å forbedre den provisoriske tettingen av hullet. Skipperen gav telegrafisten ordre om å kople opp sambandet.

			Telegrafisten forsøkte å sende i tre timer. Han vekslet mellom eget kallesignal og mottakerens, og sendte i tillegg SOS med posisjon. Selv om sambandsforholdene var gode, kom det intet svar. 

			Sjøen var fremdeles grov, båten gynget. Bølgene slo inn i kahytten og fylte sambandsapparatet med vann. Heldigvis hadde de et ekstra sambandssett. I tre nye timer holdt han på, til det andre apparatet også tok kvelden. Telegrafisten stod da til hoftene i sjøvann. Det var snart på tide å gå fra borde. Fremdeles hadde de ikke kontakt.

			Da han kom ut på dekk, så han at resten av mannskapet hadde bygd en provisorisk flåte av master og oljefat på omtrent to ganger 1,75 meter. De hadde surret alt sammen med tauverk, og prøvde nå å sjøsette den, for det var klart at båten ville gå ned. Da de tok tak, var flåten ikke til å rikke. De bestemte seg derfor for at de som ikke skulle i livbåten, skulle bli sittende på flåten. De måtte satse på at den fløt når båten sank. 

			Fem mann meldte seg frivillig til å være på flåten. En av dem var Braadland, en annen skytter Kråkenes. Agenten Bjarne Frosthammar ble også igjen. Skipper Braadland var en av to som kunne navigere, og de som hadde den slags ferdigheter, fordelte seg mellom farkostene. Kompasset ble flyttet over i livbåten, som ble liggende på høvelig avstand slik at den kunne yte assistanse om flåten ikke var sjødyktig.

			Det var begynt å bli mørkt. Vinden hadde løyet en del og sjøen var roligere enn den hadde vært. Rundt klokka 23.00 sank «Frøya». 

			Først nå ville flåten bli testet. 

			Flåten sank ikke. 

			Den lå på vannet. 

			De hadde i alle fall ett ørlite håp om å klare seg. 

			Mennene i livbåten bød dem farvel. De noterte seg flåtens posisjon. En hilsen til England, og en siste hilsen til de kjære hjemme i Norge. På flåten hadde de bunkret opp noen bokser tørrmelk, 30 liter vann, og en del hermetikk. 

			Mennene i livbåten tok tak i årene. Det siste de hørte Braadland si, var at de måtte gjøre hva de kunne for å få tak i hjelp. Med den beskjeden la de ut på den 250 kilometer lange turen over havet mot Shetland.

			Livbåten satte kursen mot sør og halv vest. De rodde gjennom natta. Fordelen var at de hadde vinden i ryggen. To mann rodde i starten. Da dagen grydde, fikk de satt opp et provisorisk seil de hadde med. Men på ettermiddagen stilnet det, de måtte ta årene fatt igjen. Denne gangen var det fire mann som rodde. Omtrent ett døgn etter at de ble angrepet, så de på ny et tysk sjøfly som var på vei vestover. De kastet seg umiddelbart ned i båten. Men snart forsvant motorduren. Flyet fortsatte bare videre. 

			De var alene på havet. Det gikk jevnt og trutt fram til midt på dagen, mandag 4. mai. Da begynte det igjen å blåse opp. Vinden fra vest økte utover kvelden, og da det ble mørkt, la de seg andøve, og holdt båten i ro hele natta. Da det lysnet, var det ingen bedring å spore. De hadde motvind, og rådslo seg imellom hva de skulle gjøre. Det var umulig å nå Shetland slik forholdene var, og de besluttet å ro det de kunne inn til norskekysten og prøve å få tak i en båt der, for å flykte videre. Med vinden i ryggen gikk det raskt østover. Fire mann rodde, mens én hvilte akter. Slik håpet de å nå kysten ganske raskt. Men da de hadde rodd til midt på dagen, snudde vinden igjen. 

			For andre gang satte de nå kursen mot Shetland, og holdt det gående til midnatt, da de igjen la seg i ro. 

			Det varte imidlertid ikke lenge, for det blåste opp til østlig kuling. I en åpen båt var det ikke mye beskyttelse å få mot opprørt hav. En brottsjø slo plutselig over dem og fylte halve båten med vann. De øste det de var gode for. Heldigvis holdt båten. Ved daggry neste dag var det fortsatt grov sjø. Vinden snudde igjen, men de holdt kursen mot Shetland, selv om det gikk sent i dønningene. Da kvelden kom, hadde de bare ligget i ro og stått av bølgene. De besluttet å sette sammen et provisorisk drivanker av en tofte og en kjeksboks. Det gjorde susen, og de kunne drive gjennom natta. 

			Da morgenen grydde 5. mai, måtte de fortsatt drive, men midt på dagen ble det bedre forhold igjen. Sola hadde så vidt kikket gjennom skylaget, og de fikk øye på en båt, men den så dem ikke. De fortsatte ferden mot Shetland, og i femtiden på ettermiddagen kunne de endelig se land. Det de så, var fyret på Muckle Flugga, det nordligste punktet på De britiske øyer. 

			De dro inn drivankeret og begynte å ro igjen med fire mann. Mens de rodde, kom to skip mot dem, og de heiste en seilduk for å varsle at de var der. Den ene båten hadde kurs rett mot dem, men det gikk ikke lenge før de ble oppdaget. Skipet var en britisk destroyer, og den andre var en tankbåt. De ble anropt av destroyeren som spurte om de var fiskere, hvorpå de svarte at de var norske marinegaster. De la robåten på siden av destroyeren og ble heist om bord.

			Etter fem dager på sjøen var mennene i livbåten reddet. 

			Men hvor var flåten?


			SESONG 1

			1940–1941


			KAPITTEL 1

			«Folkene så små og spedbyggete ut»

			NI DAGER ETTER den tyske invasjonen av Norge i april 1940 kom endelig hjelpen fra den andre siden av Nordsjøen. 

			18. april gikk en britisk ekspedisjonsstyrke fra 148. infanteribrigade i land i Åndalsnes. Overfarten hadde vært hard, med kraftig sjøgang og tyske speiderfly hengende over dem. Avdelingen ble kalt Sickleforce. Soldatene marsjerte rolig opp til forlegningene. Noen til den lokale skolen, andre til militærleiren Setnesmoen i bygda. Kvelden før hadde en liten styrke på 30 mann fra Royal Marines sikret kaianlegget. Med hovedstyrken i Åndalsnes var halmstrået man hadde klynget seg til i planleggingen dagene før, på plass.  

			For general Otto Ruge kom meldingen om britenes landgang i fjordarmen som en stor lettelse. Siden 11. april hadde han vært kommanderende general for den norske hær. Hans forgjenger, general Kristian Laake, hadde få år tidligere advart regjeringen om at Norges hær var Europas dårligst trente og utstyrte. Hans syn var at kamp var nytteløst. Offisielt gikk Laake av frivillig, men i virkeligheten ble han mer eller mindre tvunget til det av forsvarsminister Birger Ljungberg på Elverum. Ruge ville kjempe, men la opp sin plan basert på hjelp utenfra. 

			De første britene hadde dukket opp i Åndalsnes et par dager etter invasjonen. Flere av dem tilhørte den britiske utenriksetterretningstjenesten Secret Intelligence Service (SIS), bedre kjent som MI6. Ryktet om briter med kontakt med London nådde Ruge, og han sendte bud etter folkene fra den britiske legasjonen. Siden klokka halv fem om morgenen den 13. april hadde Ruge ved hjelp av sambandsutstyret til stasjonssjefen hos SIS i Oslo, Frank Foley, sendt telegram over havet med bønn om hjelp. Kort tid etter at den britiske legasjonen forlot Oslo 9. april, hadde Foley sendt to medarbeidere, John B. Newille og unge Leslie H. Mitchell til Stockholm for å få tak i mobilt samband. Fram til de returnerte 16. april, måtte meldingene gå over radiostasjonen på Vigra – den eneste senderen i Sør-Norge som fremdeles befant seg i norske hender. 

			Sambandstjenesten de utførte etter tilbakekomsten, ble for begge starten på et nært samarbeid med nordmenn, som fortsatte utover i krigen.2 

			Etter landgangen dro øverstkommanderende for Sickleforce, brigader Harold de Riemer Morgan, til Åndalsnes med Raumabanen for å rekognosere teigen. Noen av marineinfanteristene hadde dratt i forveien med en kanon, og fikk skutt ti granater inn i bygget hvor en styrke av tyske fallskjermjegere var omringet av nordmenn. Overgivelsen kom straks etter, midt på dagen etter den allierte landgangen. De tyske fallskjermjegerne led sitt første nederlag, etter suksessen med erobringen av Sola flyplass 9. april.3 Veien og jernbanen lå nå åpen for Sickleforce.

			De rekvirerte togene kjørte gjennom Gudbrandsdalen sørover mot Lillehammer. Den britiske militærattacheen hadde møtt brigader Morgan på Dombås og fortalt ham hvor landet lå. Planen om å angripe Trondheim, en plan også Ruge hadde fremmet en ukes tid tidligere, ble skrinlagt. Styrken skulle settes inn på begge sider av Mjøsa for å demme opp for den tyske framrykkingen og avløse slitne norske styrker. I tillegg fikk Morgan beskjed om at avdelingen ble satt under norsk kommando, noe brigaderen gikk med på uten store innvendinger. 

			Styrken gikk av på Fåberg og Lillehammer. General Ruge fikk nå et glimt av britene han hadde ventet på: «Avdelingene gjorde et meget ordentlig inntrykk, selv om folkene så små og spedbyggete ut», skrev han senere. Styrken som hadde kommet, bestod av såkalte territorials, eller reservestyrkene. Normalt trente de en helg i måneden og to uker om sommeren. Før de ble sendt til Norge, hadde de vært på en kort manøver i Durham. Norske forhold var de helt ukjent med. 

			De to bataljonene 1/8 Sherwood Foresters og 1/5 Leicesters hadde før avreise forlatt troppeskipet i hui og hast og gått om bord på mindre fartøy. Opphavlig var planen at styrken skulle settes inn i Stavanger, men siden byen var blitt besatt, ble oppdraget å gå i land i Møre og Romsdal. Da kaianlegget i Åndalsnes var mindre, og man var mer sårbar i fjordene, ble soldatene flyttet over på mindre skip. Resultatet var at man manglet mange av de tyngre våpnene samt transport. Halve Leicestershire-bataljonen manglet også, fordi det ikke var nok fartøy til å ta dem over. Styrken som manglet, kom senere fram, men det tunge utstyret ble sendt til bunns da en tysk ubåt senket frakteskipet «Cedarbank». 

			Sherwood Foresters ble sendt til vestsiden av Mjøsa ved Nykirke, mens Leicesters tok stilling i Åsmarka på østsiden. Snart var begge avdelingene i kamp med tyskerne. De første kampene mellom britiske og tyske styrker siden krigen brøt ut. Tyskerne rykket gradvis og effekt­ivt fram, støttet av artilleri og luftstyrker. Noen briter ble overrent og tatt til fange, mens andre var med retretten til Tretten, hvor de satte opp en defensiv stilling for å blokkere den tyske framrykkingen. En gjeng fra Foresters tok dekning i Tretten ysteri, og i mangel på mat ble gudbrandsdalsosten fortært. 

			En av soldatene, som hadde vært vitne til den tyske overrumplingen på vestsiden av Mjøsa, hadde bare to magasiner, 58 skudd totalt, igjen til Brengunen. En offiser kom bort til ham og fortalte at alt som var foran dem, var tyskere. Lillehammer hadde falt. Ikke lenge etter kunne han på drøyt 200 meters avstand se bevegelse. Skikkelsene hadde feltgrå uniformer, og den unge soldaten var ikke i tvil. Han åpnet ild med Brengunen og tømte magasinet. Snart kom det et rop om å stoppe skytningen. Han hadde skutt på et norsk lag, og som han sa det i ettertid: «Jeg tror jeg traff. Sånn er krigen.»4 Kort tid senere skjedde det samme igjen, det andre magasinet gikk med mot en gruppe fra Leicesters som var i ferd med å trekke seg tilbake. Alle kulene gikk mot deres egne og allierte. 

			Tragedien på Tretten ble raskt glemt i det kaotiske hendelsesfor­løpet som fulgte. Ruges plan var å holde Tretten i påvente av ytterlig­ere hjelp. Tyskerne hadde snart overrumplet styrkene som skulle holde stedet. Kampene på Tretten viste hvor overlegen den tyske logistikken var: De satte inn lette stridsvogner, kanonene var tyngre, og flystøtten hadde økt de siste dagene. Snart kom også de østerrikske alpejegerne, som kunne ta de veiavhengige britene fra flanken på ski. 

			På Tretten kollapset mer eller mindre den 148. brigade. Som flere øyenvitner påpekte, var det nå «hver mann for seg».5 De fleste av offiserene ble tatt til fange, men noen Leicesters flyktet oppover dalen i små grupper. Mange kastet våpnene; de hadde et lite håp om å komme seg unna. 

			Samme dag som Tretten falt, hadde andre styrker fra 15. infanteribrigade gått i land i Åndalsnes og Molde. I motsetning til den i hovedsak ødelagte brigaden var dette regulære styrker. Noen av dem hadde i hemmelighet forlatt stillingene britene besatt på kontinentet, og var i hui og hast blitt sendt nordover. De tok opp stillinger ved Kvam. To dager senere var hele styrken på tre bataljoner kommet inn fjorden til Åndalsnes, og man kunne legge en plan for oppholdende strid. Mens Ruge og hans følge trakk seg nordover, fikk den britiske general Bernard Paget kommandoen over de britiske styrkene. Selv om styrken bet godt fra seg, var ikke tendensen til å ta feil av: Gradvis ble de tvunget bakover mot Dombås. Britene hadde mer eller mindre siden de kom prøvd å få til luftstøtte. Mens Wehrmacht jobbet seg oppover Gudbrandsdalen, kom det stadig nye tyske fly og mannskaper til Norge. De utnyttet til fulle havnene og flyplassene de hadde besatt i krigens første dager. Logistikken fungerte etter læreboka.  

			Britene på sin side måtte ta til takke med provisoriske løsninger. De brukte det frosne Lesjavannet som flyplass for fly som kom fra et britisk hangarskip. Problemene her var ikke bare logistiske, som å få fram drivstoff, men også at motorene frøs om natta. Mens flyene ennå stod på det frosne vannet, dukket Luftwaffe opp. Flyene ble bombet og skutt i filler. Igjen stod utbrente skrog, som etter hvert forsvant ned i vannet da isen gav etter. 

			Ruge innså nå at nederlaget snart var et faktum. 

			Spikeren i kista kom 28. april. General Paget fikk ordre om at britene skulle trekke seg ut fra Sør-Norge. Det nyttet ikke å protest­ere. Nå gjaldt det å sikre retretten.  

			I starten brukte man et tog som skulle ta en stor del av troppene ned Raumabanen, men en tysk bombe slo ut toglinja, og lokomotivet veltet og ble liggende i grøfta. Langs andre grøfter i området lå det døde britiske soldater, offer for luft- og overmakten. Med toget ute av funksjon var det ikke annet å gjøre enn å marsjere. Den nye brigaden holdt formasjonene. Små sikringsstyrker sikret mannskapene som gikk nedover dalføret. Etter omstendighetene var det en godt gjennomført retrett, men den hadde sin pris. Under den korte tiden i Norge led britene store tap gjennom oppholdende strid.6 

			En stor styrke samlet seg inne i Stavemtunnelen på Raumabanen. Her fikk de en kort stund ly fra stadige flyangrep i påvente av mørket. Da toget som stod i dekning i tunnelen, fyrte opp maskinen, ble den trange tunnelen fylt av røyk. Man måtte trekke ut, og mange var redde for nye angrep, men det gikk godt. Så begynte transporten, mens en styrke ble igjen for å sikre. 

			Tidlig om morgenen 30. april begynte den britiske evakueringen av Åndalsnes. Siden sist var stedet blitt temmelig utbombet av tyskerne. H.M.S. Fleetwood seilte mot Storbritannia med 340 mann om bord. De fleste var skadde.7 De påfølgende to dagene ble resten av de britiske troppene evakuert. Den siste sikringsstyrken marsjerte rett om bord, og båtene gikk ut fjorden. Med evakueringen var krigen slutt i Sør-Norge. Kampen var oppgitt. Ruge og andre offiserer ble fraktet nordover, hvor kampene fortsatte til juni. 

			Selv om den 15. brigaden kom seg noenlunde helskinnet ut, var det mange soldater som ble igjen. En del dro mot Sverige, og klarte å komme seg tilbake den veien. Store deler av 148. brigade ble tatt til fange og tilbrakte resten av krigen i fangeleirer. 

			Men noen ble hjulpet ut mot kysten av den norske sivilbefolkningen og måtte komme seg over Nordsjøen på egen hånd. James Morton Elsender, en soldat fra Green Howards, et av regimentene i den 15. infanteribrigaden, beskrev senere sin dramatiske flukt ut mot kysten:

			Under retretten utenfor Otta kom han sammen med tre medsoldater bort fra avdelingen. Overlatt til seg selv kunne de ikke gjøre annet enn å ta beina fatt i håp om å komme seg hjem igjen. Kort tid etter møtte de fire andre briter fra en annen avdeling i samme ærend. Desperat forsøkte de å ta seg tilbake til Åndalsnes. Uten kart og lokalkunnskap ante de lite om hvordan ferden ville bli. De måtte krysse en elv i en robåt uten årer. Mens de satt i båten, kom et tysk fly over dem. Flyet kretset over dem noen ganger, før det forsvant uten å avfyre skudd. 

			I nærheten av elva tok de inn på en tom gård. Da Elsender våknet neste dag, var fire av soldatene forsvunnet. Utmattet sovnet han igjen, og da han våknet, var det til lyden av skritt utenfor huset. Siden dette var etter kapitulasjonen i Sør-Norge, måtte det være en tysk patrulje på jakt etter soldater. De fire britene gjemte seg i kjelleren. Her ble de funnet fem timer senere, og ledet ut på tunet. Bortsett fra en øks virket tyskerne ubevæpnet på Elsender. Øksa tydet på at de gikk ned i kjelleren på jakt etter ved, og tilfeldigvis kom over britene. Elsender så en mulighet: Han hvisket noe til korporalen ved siden av seg om å stikke. 

			Begge handlet omtrent samtidig, og raskt satte de av gårde i hver sin retning. Det var ingen tid til å snu, og begge fortsatte hver sin vei. Korporalen mot bakkene, Elsender mot elva. Elsender så seg ikke tilbake. Ingen skudd hørtes, og han var tilsynelatende berget av forvirringen blant tyskerne. Elsender var alene nå, overlatt til den norske naturen. Da han løpende nådde elva, hev han av seg skoene og svømte over. I sokkelesten fant han et jernbanespor og begynte å gå nedover. Like etter at han passerte en tunnel, kom noen tyske soldater på dresin. Han sprang det han var mann for tilbake mot tunnelen. Et par bomskudd runget i skumringen.

			Han gikk inn på en vei som gikk parallelt med jernbanen. Føttene var i konstant smerte, og hvert skritt var en lidelse. Det gikk sent. Etter omtrent en kilometer fant han et tomt hus, som han gjennomsøkte, uten å finne mat. Da han våknet, var det daggry. En tysk patrulje var på vei mot huset. Han snek seg opp på loftet og låste seg inne i et trangt rom. Snart hørte han tyskerne romstere rundt utenfor døra. Det var nok over nå, tenkte han, men ingen kom inn. Etter en halvtime gikk han videre, mot fjellene, i den retningen han trodde havet var. Han hadde gått to og en halv dag uten mat, mesteparten av tiden i sokkelesten. Han våget ikke å sove i frykt for å fryse i hjel. 

			Etter en lang marsj fikk han øye på et tun. Der fant han fem norske soldater, kledd i sivil. De var også på vei hjem. Han falt sammen på gulvet. Og våknet igjen i en seng. Føttene var stelt. Sammen med nordmennene gikk han videre med et par gummistøvler. Han fortsatte ferden mot kysten, men nå med folk som kjente terrenget. Halvannen dag senere traff han noen flere britiske soldater fra et annet regiment i samme ærend. Til slutt kom de til Florø, hvor en tanker seilte ut med kurs mot Shetland.8  

			 Uten å være klar over det hadde menig James M. Elsender åpnet opp en rute som skulle bli svært viktig i årene som kom: ruta mellom Norge og Shetland. 

			Blant britene i Norge rådet kaos. Konsulatansatte, deriblant britiske etterretningsagenter fra ulike byråer, var også på flukt. Flere av disse hadde kommet til Norge i starten av 1940 med diplomatisk dekke. Noen av disse, som Frank Foley og hans assistent Mitchell, ble med styrken ut av Åndalsnes. Andre lå i dekning rundt i Sør-Norge og ventet på sin mulighet. 

			En av dem, James Lawrence «Jim» Chaworth-Musters, som med sitt røde helskjegg kunne minne litt om en ubåtkaptein, snakket flytende norsk. Han hadde hatt en dramatisk flukt. 8. mai dukket han opp i Måløy i Sogn og Fjordane. Det hadde gått nesten nøyaktig en måned siden han stakk fra Bergen. Underveis hadde han støtt på noen andre, deriblant en norsk militærlege som var ute i samme ærend. 

			Den kvelden forsvant båten «Havørn» fra bygda. Kursen ble satt mot Shetland, og om bord var et østerriksk-jødisk ektepar, sju nordmenn og en britisk offiser, samt elleve soldater, menn som hadde mistet båten fra Åndalsnes.9 For Jim Musters og hans nye venner handlet det nå om å finne en ny båt, ingen visste når tyskerne ville komme tilbake.  

			Selv om tyskerne hadde vært gjennom Måløy etter invasjonen, virket det som om stedet ennå ikke var permanent okkupert og besatt. Innbyggerne ventet på tyskerne. Mens «Havørn» gikk vesterled, banket det på døra til skipper Edvin Nore på Bryggja, litt lenger inne i Nordfjord. Mannen som stod på trammen og banket på, var en lokal person som prøvde å hjelpe de nyankomne mennene med å flykte. Han bad skipperen bli med til distriktslegen. Hos distriktslegen ble Nore presentert for gjengen som ankom Måløy den dagen. En norsk militærlege som var med i partiet, pekte på Musters, og gjorde det klart for Nore at om han ble tatt, betydde det døden. Britene var ikke de eneste som hadde hatt folk i Bergen årsskiftet 1939–40. Både britene og tyskerne visste godt hvem som var på den andre siden i den den gang nøytrale byen.10 

			Musters var med andre ord på lista over ettersøkte. Nore ble spurt om å ta de to, sammen med tre britiske soldater som var i følget, over Nordsjøen til Shetland, eller i alle fall ut i rom sjø, i håp om å treffe et alliert skip. Den 33 år gamle Nore dro litt på det. Hva ville skje med kona Ragna? Hva med barna? Nore var ikke annet enn en vanlig fisker, med tilgang på båt. Og førtifoteren «Reidar» var bare registrert for kystfiske, det var ikke akkurat en båt for langturer.11 

			Det hastet å få dem over. Men dette var fremmedfolk som han ikke visste noe om.

			Etterretningsoffiseren Jim Musters var blitt sendt til Bergen av Seksjon D i januar. Denne seksjonen var en del av SIS, og ble opprettet så sent som i 1938. Mandatet til Seksjon D var å drive med anti­nazistisk propaganda i nøytrale land. Da man begynte å ane kimen til en ny storkrig, utvidet man mandatet, og begynte å legge planer om sabotasje i nøytrale land. I hovedsak var sabotasjeplanene myntet på økonomiske mål tyskerne nøt godt av, som den svenske jernmalmen. 

			Sammen med sin militære tvillingorganisasjon MIR befattet organisasjonen seg også med våpensmugling. Da Musters ankom Bergen, var den gamle hansabyen igjen blitt et senter for utenlandsk handel, og som i hansatiden var det liten norsk innflytelse over forretningene. Fra et kontor drev britene med ulovlig våpeneksport til Finland. Alt ble møysommelig pakket i kasser og sendt østover med Bergensbanen, via Sverige og så videre inn i Finland. Problemet var at kassene noen ganger var litt for store, slik at de ikke gikk inn i tunnelene, og de måtte derfor pakkes om. Det var ikke bare våpen og ammunisjon som ble sendt med denne ruta. Selv fly ble sendt, i form av de små Lysanderflyene, som kunne ta av og lande på korte rullebaner. Musters hadde nok en finger med i dette spillet, sammen med en kollega, Noel Andrew Croft.12  

			Alt før han ble tilknyttet konsulatet, hadde Musters inngående kjennskap til Norge. Faren var en såkalt lakselord på Nordmøre. Jim Musters, den yngste i en søskenflokk på sju, hadde tatt over eiendommen tjue år gammel, etter farens død i 1921. Som en del av landeierskapet gikk han på den prestisjetunge privatskolen Rugby, før han studerte geografi på Cambridge. Det norske språket plukket han opp gjennom de mange somrene på «hytta». Da han var 19, deltok han på en ekspedisjon til Jan Mayen. Flere ekspedisjoner fulgte, for å drive med zoologiske undersøkelser, i hovedsak av gnagere. Før han kom til Bergen, hadde han nettopp kommet tilbake fra en ekspedisjon til Afghanistan.13  

			Et par dager før 9. april hadde kollegaen Croft fått rede på at noe var i emning. Grytidlig om morgenen på invasjonsdagen dro han ned på Tyskerbryggen, der et av de britiske fartøyene lå ulosset. Kort etter passerte et tysk fly over dem og slapp flygeblader. Deretter anløp en stor båt. Tyskerne var i byen. På det hemmelige kontoret var man alt i gang med å brenne dokumenter. Jobben var ferdig tidlig samme morgen, og Croft dro til hotellet, kledde seg høvelig og snek seg ut bakdøra. Deretter varslet han Musters, og sammen dro de ut av byen. Hvor veien videre skulle gå, var de uenige om. Croft hevder at Musters ville overgi seg, men det endte med at de skilte lag. Croft dro østover mot Sverige, mens Musters etter alt å dømme dro mot Åndalsnes eller på hytta. Han må ha truffet de engelske soldatene senere. 

			Nå var han i Nordfjord i håp om å komme seg hjem. 

			Til slutt gikk skipper Nore med på å ta oppdraget. To dager etter møtet gikk «Reidar» til Shetland, og nådde land på Out Skerries etter en udramatisk tur. 13. mai ble båten registrert som ankommet i Lerwick.14  For Nore ble turen det siste han så til familien på over fem år. 

			Mens nordmennene ble tatt hånd om av lokale myndigheter, la Musters ut på reisen til London. På hovedkontoret i Seksjon D gikk arbeidet for fullt. Samme dag som «Reidar» forlot Norge, invaderte Tyskland Holland og Belgia. Kampen om Frankrike var i gang. 

			I tillegg til britene fantes det også norsk personell som ivret etter å komme seg over Nordsjøen. I hovedsak var disse fra Marinen og Flyvåpenet. En gruppe fra Flyvåpenet med Bjarne Øen i spissen ble kommandert over til England, og lette etter en fiskebåt som kunne få dem over. Noen av Marinens folk reiste med britene, andre med fiskebåter. I noen få tilfeller var det også unge nordmenn som dro over, men det var ikke snakk om noen stor eksodus av nordmenn i maidagene 1940.  

			Kollapsen i Sør-Norge hadde store konsekvenser for den videre utviklingen av krigen, også for toppolitikerne. En knapp uke etter tilbaketrekkingen fra Åndalsnes ble den såkalte «Norge-debatten» avholdt i Det britiske underhuset. Den medførte statsminister Neville Chamberlains avgang, og utnevnelsen av Winston Churchill i hans sted. Kanskje var dette med på å prege Churchills fokus på Norge utover i krigen. 

			Samtidig fikk tilbaketrekningen den konsekvensen at britene valgte fluktruta fra kysten i stedet for mot det nøytrale Sverige. De fleste av de norske båteierne som stilte opp for folk på flukt, gjorde det tilsynelatende mot drivstoff. De reiste også i forvissning om at de snart var hjemme igjen. En kort avstikker fra fiskefeltet over på den andre siden, fulgt av retur etter bunkring i Lerwick. Noen lastet også personell over på britiske båter i rom sjø. 

			Allerede på denne tiden var det noen få geografiske områder som skilte seg ut: Ålesund, Fosnavåg, Måløy og Bremnes. Rundt disse stedene på Vestlandet lå tyngdepunktet for flukt til og fra Shetland. Slik skulle det forbli krigen ut.

			Tre av båtene som forsvant ut av landet på denne tiden, «Bergholm», «Vita» og «Havørn I», fikk med tiden sentrale roller som «medlemmer» av Shetlandsoperasjonene. Noen av båtene fikk også godt betalt, eller lovnader om god betaling.15 De britiske soldatene som kom seg over, var snart tilbake i sine respektive avdelinger. Nordmennene som reiste over, var kimen til Marinen og Flyvåpenet i eksil. For britisk etterretningspersonell gjaldt det nå å komme opp med nye planer.  

			Det kunne virke som at Musters jobbet uavhengig av resten av den skandinaviske seksjonen mens han var i Bergen, og rapporterte direkte til sjefen for Seksjon D etter ankomsten til London.16 

			Først en ukes tid senere møtte han Ingram Fraser, sjefen for Skandinavia-seksjonen. I motsetning til Musters, som på trettitallet stort sett hadde operert på eksotiske steder som Jan Mayen og i Afghanistan, hadde den da 35 år gamle Fraser jobbet med reklame før han ble gitt kapteins grad og meldte overgang til Seksjon D.17 Han var født på kanaløya Jersey, men utover det er lite kjent om hans tidligere karriere. Man kan likevel anta at han hadde en viss kjennskap til verden utenfor Storbritannia. Som første leder for den Skandinaviske avdelingen av Seksjon D hadde han i hovedsak brukt det meste av de få ressursene han hadde, på Sverige. For Fraser var Norge nærmest et blankt lerret. All informasjon var god informasjon. 

			Musters kom til en skandinavisk seksjon i fullt kaos. Agenter var på rømmen, og svenskene hadde begynt en opprulling av et nettverk i Stockholm. Etter sin dramatiske flukt var Musters en kjærkommen tilvekst til seksjonen. Han kjente Norge godt, kunne språket, og hadde i alle fall noen kontakter i Norge. Sett bort fra sekretæren var det bare Fraser igjen på kontoret da Musters dukket opp. At Fraser i det hele tatt var på kontoret, skyldtes et lite under. 

			Fraser selv hadde med nød og neppe kommet seg ut av Danmark, hvor han ble overrasket av den tyske invasjonen. I motsetning til Musters ble Fraser faktisk tatt av tyskerne i København. Han klarte å bløffe seg fra Gestapo-avhøret med at han var en budbringer, noe passet hans bekreftet. Sammen med resten av legasjonen ble han satt på et tog for diplomater til Haag, og derfra tok han seg videre til London. 18

			Etter returen fra Danmark hadde Fraser hatt hendene fulle med å stable en sabotasjegruppe på beina. I starten av mai rekrutterte han en brite og en svenske med tanke på operasjonen han skisserte opp i et memorandum 11. mai kalt «Norges Ekspedisjonen».19 Dokumentet var det første forsøket på å finne et strategisk og taktisk svar på Sør-Norges fall. Hovedmålet var å sabotere telefonforbindelsene i området rundt Voss. De sekundære målene var sabotasje av vei, kulverter, jernbane og bruer i området. For å gjennomføre dette ville han sende inn seks nordmenn, eller norsktalende. De skulle ha nok sprengstoff og våpen med seg til å gjennomføre oppdraget, samt noe ekstra utstyr som kunne legges i depot, slik at de kunne fylle opp «sekkene».20 Flere innsetningsmetoder ble nevnt, sjøfly, ubåt og des­troyer, men alle disse ble raskt strøket over med rød blyant, dels på grunn av at ressursene på denne tiden ble satt inn mot Holland og Belgia, som ble invadert dagen før, 10. mai. 

			Det eneste alternativet som ikke ble overstrøket, var bruk av fiskebåt, som man mente enten måtte være norsk eller tysk. I denne sammenhengen ble det påpekt at det fantes flere slike båter nord i Storbritannia.21 I praksis er dette dokumentet fra Fraser det som la grunnlaget for den hemmelige farten fra Shetland til Norge. Da ingen av de to de hadde rekruttert så langt, var nordmenn, ble oppdraget man jobbet med i Seksjon D, å finne nordmenn i London. 

			Briten som var rekruttert av Fraser i mai, forsvant raskt ut døra, men svensken, Karl Kronberg, forble en del av planen. Samtidig begynte seksjonslederen forsøket på å rekruttere nordmenn. Han startet søket hos den stedlige representanten for Norsk Sjømannsforbund, John Ingebrigtsen. Valget av Ingebrigtsen var ikke tilfeldig. Han hadde vært sentral i den vellykkede oppfordringen om at norske skip i utenriksfart skulle søke engelske eller franske havner. Okkupasjonsmaktens melding fra Oslo om at alle norske skip skulle søke nøytrale havner, spesifisert som spanske og italienske, ble dermed totalt mislykket.22 I stedet ble grunnlaget for den norske handelsflåtens innsats gjennom Nortraship lagt. Ingebrigtsens ja til Fraser var hans egen beslutning. Den norske regjeringen var på dette tidspunktet i Norge, og det er ingenting som tyder på at den hadde noen kjennskap til de britiske planene. Med hjelp av Sjømannsforbundets mann begynte Frasers planer å få kjøtt på beina. 

			I tillegg til handelsflåten var også den norske hvalflåten på vei nordover fra sitt opphold i Sørishavet da krigen brøt ut. Hvalfangerne var som oftest herdede menn, og de hadde lommene fulle av penger etter en lang sesong på hvalbåter og kokeri. I stedet for den sedvanlige returen til Sandefjord, der brorparten av flåten kom fra, lå de nå på vent i England. Fraser skrev at han håpet å skaffe flere rekrutter de nærmeste dagene. Han hadde harpunskyttere fra den norske hvalflåten i tankene – «tøffe typer», ifølge ham selv.23

			Veien til disse gikk via den norske skipsagenten Jacob Theodor Munter. Munter var en sakfører i sekstiårene som hadde bakgrunn som major, samtidig som han var involvert i flere ulike selskaper fram til 1920-tallet. Siste norske adresse var trolig Stavanger, før han skiftet beite til den engelske metropolen. Ifølge et notat fra Seksjon D kjente han kysten av Hordaland «ekstremt godt».24 Da han fikk høre hva saken gjaldt, ble den gamle offiserens instinkter vekket til live. Han ivret etter å dra over selv. Seksjon D respekterte iveren, men fastslo i notatet at han trolig var for gammel. I stedet ble oppgaven til Munter å rekruttere minst seks nordmenn for oppdraget.25 Det ble opp til majoren å levere varene.

			Sakfører Munter skred til verket. Kort tid etter kalte han sine britiske oppdragsgivere inn til et møte på kontoret i 1 Palmer Street i London, ikke langt fra St. James’ Park, og knapt 5 minutters gange fra hovedkvarteret til SIS i Broadway Buildings. Foran Seksjon Ds menn stod den engelsktalende hvalfangeren Leif Olsen fra Tønsberg. Olsen fikk skissert planene for ekspedisjonen, men sabotasjedelen ble holdt tilbake av britene. Hvalfangeren sa seg villig til å skaffe flere menn. De skulle ikke dra tomhendte. Britene fristet med en ukelønn på fem pund, kost og losji, og en bonus på 50 pund etter at oppdraget var utført.26 Olsen ble dermed den første nordmann som ble rekruttert av britene. Han satte i gang jakten på flere menn. Det samme gjorde Munter og Ingebrigtsen. 

			Samtidig startet letingen etter en høvelig fiskebåt til oppdraget. Fraser kontaktet orlogskaptein Hallahan fra marineetterretningen, NID, som saumfarte det såkalte småbåtbassenget. «Bassenget» bestod av fiskefartøy som hadde kommet fra okkuperte land, både norske og danske. Disse lå oppankret i Buckie. I løpet av to døgn skulle han framskaffe en 60 fots fiskebåt. Før han endte opp med en skandinavisk båt, oppsøkte han det kjente. I korrespondansen med Seksjon D så man for seg å benytte et skotsk fartøy fordi «deres design var nokså likt de norske».27 Båten skulle imidlertid ha dieselmotor, noe som var uvanlig i den britiske fiskeflåten, som vanligvis benyttet parafin. Motortypen var selvsagt ikke den eneste forskjellen for det trente øyet. At de skotske båtene var ganske like de norske, som det ble skrevet fra britisk hold, var en sannhet med modifikasjoner. At man trodde de var det, er en god indikasjon på at den maritime kunnskapen ikke var på topp i Nordsjøfartens begynnelse. Båtvalget ble også deretter.

			Da hvalfanger Olsen ble intervjuet i London, kom det gode ny­heter fra Hallahan. Han hadde funnet to aktuelle båter på den skotske nordkysten. Marineoffiseren hadde blinket ut to båter i Buckie. Begge var danske. Valget stod mellom 60-foteren «Lady» og den to fot kort­ere «Linda». Begge hadde dieselmotor, og var anslått til å kunne nå en hastighet på åtte knop. Hallahan mente båtene burde kamufleres slik at de så mest mulig autentiske ut. Han foreslo å legge om bord utstyr for drivgarn eller linefiske, og skaffet seg nok kunnskap til å fastslå at om Norge var målet, var drivgarn den beste kamuflasjen. Utstyret fant man på en båt i Buckie, hvor det lå omtrent et titall norske fiskebåter.28 Den 17. mai ringte Hallahan igjen. Valget ble den danske «Lady». Den var forventet å være klar et par dager senere. Seksjon D stod fritt til å sende opp en mann til Buckie for videre inspisering av båten. 

			På den første grunnlovsdagen etter okkupasjonen var også mannskapet for ekspedisjonen kommet på plass. Sabotasjeaksjonen begynte å ta form. Olsen var selvsagt med som den første rekrutten. Resten av mannskapet var en god blanding av mer eller mindre eksen­triske karakterer. Karsten Wang ble utpekt som skipper. Han var en gammel sjøulk som hadde slått seg opp på spritsmugling i Karibien før krigen.29 Simon Sinclair Fjeld fikk jobben som førstestyrmann på båten, men den viktigste jobben skulle han ha på land som leder for styrken. Svensken Kronberg ble maskinist. 

			Ytterligere fem hvalfangere fra Tønsberg-området skulle være mannskap.30 I tillegg ble Ruben Langmo, som hadde deltatt i kamp­ene i Sør-Norge, rekruttert. Han kom over med to andre nordmenn og to britiske soldater på flukt.31 På få dager hadde Seksjon D, med god hjelp av en gammel major og Sjømannsforbundet, skrapt sammen nok folk og en båt til å utføre en ekspedisjon mot Norge. Svensken, Langmo og Sinclair Fjeld signaliserte raskt at de var ivrige etter å komme av gårde. I et brev undertegnet Kronberg og Langmo, skrev de at: «Sinclair Fjeld hadde uttrykt at det var viktig å handle så raskt som mulig i distriktet.»32  «Risikoen var ikke viktig, men en forsinkelse kan bli katastrofal»33, hadde Sinclair Fjeld uttrykt overfor brevskriverne. 

			Forberedelsene fortsatte. Britene anslo at hele operasjonen ville komme på 1800 pund, omtrent 3200 norske kroner i datidens kurs. Det inkluderte også bonusene. All informasjon som kunne oppdrives om kraftverkene i Dale, Frøland og Ålvik, ble etterspurt. Den begrensede etterretningen kom raskt på bordet. I hovedsak var den hentet fra diverse bøker og brosjyrer som omhandlet de tekniske detaljene for kraftverkene. Taktisk etterretning var fraværende. Tyske stillinger, vakthold og tropper i teigen ble opp til sabotasjegjengen selv å kartlegge. 

			Jim Musters kom altså til dekket bord da han om morgenen 24. mai reiste nordover mot Aberdeen fra King’s Cross i London. Sabotør­gruppa reiste på tredje klasse. Totalt var de elleve mann, pluss den billettansvarlige, Musters, som hadde dekknavnet Mr. Williams.34 Brevet fra Kronberg og Langmo viser at spiriten var på topp. Forberedelsene til operasjonen var på vei inn i siste fase. De dro ned til kaia i Aberdeen hvor «Lady» lå fortøyd, det var nok av jobb som gjenstod for å få båten klar til oppdraget. 

			Gruppa hadde imidlertid ett stort uløst problem: Alle de rekrutterte var fra Østlandet, og én var fra Sverige. Ingen av dem hadde noen kjennskap til Hordalandskysten. Det var derfor et skrikende behov for en norsk los som kjente farvannet og området rundt Hardangerfjorden godt. Foreløpig hadde man ingen slik mann på papiret, noe som gjorde oppdraget vanskelig. Mens toget var på vei nordover, hadde det alt tikket inn et telegram til hovedkvarteret i London. 

			Telegrammet kom fra Lerwick på Shetland, og Fraser leste det med interesse. 

			Kort tid før dette, i midten av mai, dukket en brite ved navn Angus Campbell opp hos læreren og emissæren Olav Martin Leirvåg i Sogndal. Briten var ansatt ved den britiske legasjonen i Oslo, offisielt med tittelen visekonsul. I virkeligheten jobbet han med kryptering og samband for SIS.35 Campbells bevegelser etter 9. april er et mysterium, men en knapp måned etterpå dukket han altså opp. Hvorfor Leirvåg ble kontaktet, er også uvisst, men læreren sa seg villig til å hjelpe ham med flukten. Fra Sogndal la de ut på en udramatisk reise sørover til Leirvågs opphavssted, Austrheim i Hordaland. 

			Vel framme begynte de å lete etter en høvelig båt. Resultatet kom et par dager senere med gavlbåten «Snål», eid av et notlag i området. I disse dagene fikk de selskap i Austrheim. Fire soldater dukket plutselig opp på tunet. De var demobiliserte nordmenn. I utgangspunktet var de interessert i å komme seg nordover for å kjempe videre, men i stedet ble de med på ferden. For brødrene Leirvåg var dette tenkt som en kort tur over havet, og Campbell hadde lovet dem 75 kroner for de første ti dagene, og deretter 20 kroner dagen til båten dro tilbake til Norge.36 

			Alt var nå tilsynelatende klart for avgang. Mens de gjorde seg klare, styrtet imidlertid et tysk fly i området. Snart dukket det opp flere tyske soldater. På englandsfarerne virket det som om noe annet var galt også. Kanskje gikk ryktene om at det hadde dukket opp en fremmed mann hos Leirvåg. På grunn av styrten patruljerte et tysk sjøfly området. Da alle hadde gått om bord, landet dette flyet like ved båten. Med Campbell i lugaren, som etter alt å dømme var kjent og ettersøkt av tyskerne, hadde de ingen tid å miste. De forsøkte å bakke. Idet de gav gass akterut, knakk roret. Et snarrådig inngrep fra en av de fire norske soldatene reddet dem. Han spikret en plank til roret. Tilsynelatende oppfattet ikke tyskerne annet enn at det var en gjeng med fiskere som skulle ut på feltet. Ett døgn senere, 21. mai, var de trygge i Lerwick.37 Ankomsten til fluktbåten fra Hordaland ble formidlet til Fraser i London. Han responderte umiddelbart og bad Lerwick sende emissæren sørover. 

			Leirvåg ble raskt satt på passasjerbåten til Aberdeen i Skottland, hvor han ankom 25. mai. 

			Ved midnatt rullet toget inn på stasjonen i Aberdeen. Jim Musters ledsaget sabotasjegruppa som Seksjon D hadde rekruttert til fiskebåten «Lady». De overnattet i båten. Morgenen etter startet arbeidet med å klargjøre båten til oppdraget i Norge. Mat, utstyr og våpen ble lastet om bord. Alle spor som kunne lede en hen til at dette var en dansk båt, i alle fall i britenes øyne, ble fjernet. Båten ble malt, fiskeredskap tatt om bord, og et nytt kjenningsmerke, «V2S», ble malt på. Mens de jobbet, ble også Martin Leirvåg geleidet til fiskebåten. 

			Dette var siste mulighet til å gjenopprette noe av æren til den skandinaviske seksjonen. Musters ledet et siste møte. Planene ble finpusset. De ble overrakt 10 000 kroner, drøyt tre norske årslønner. Etter en dag med klargjøring tøffet «V2S» ut fra Aberdeen, med kurs mot Lerwick. Et knapt døgn senere kom de fram. Her tok de om bord tre menn til. 

			Med «Snål» på slep tøffet «V2S» ut fra Lerwick 29. mai klokka 21.00. Kursen ble satt på Utvær fyr. 

			To små norske fiskebåter var på vei mot oppdrag i Norge. Oppdraget Fraser hadde skissert to uker tidligere, var utvidet og mer konkret. Man skulle kutte telefonkablene på tre ulike steder i området mellom Sognefjorden og Hardangerfjorden for å isolere Bergen fra omverdenen. Telefon- og telegrafstolper skulle sprenges, det samme skulle telefonsentraler. Bergensbanen skulle saboteres i form av sprenging av bruer, tunneler og kulverter ved stedene Tengereid, Stamnes, Boge, Stanghelle, Dalseid, Bolstad og Evanger. Fykse bru i Hardanger var også et mål. I tillegg hadde man lagt inn fem fabrikker og kraftverk som mål – Ålvik, Høyanger, Vadheim, Dale og Frøland, samt det de kom over av tyske forsyninger. Kort sagt skulle sabotasjegjengen operere i et stort geografisk område, noe som ville kreve lang tid i felt. For alt dette hadde de med seg forsyninger for fjorten dager. Samtidig ville britene at de skulle spre propaganda til lokalbefolkningen, trykke flygeblader, hente inn etterretning om tyske styrker og opprette trygge skjulesteder.38 

			Det var en storstilt sabotasjeoperasjon for å ramme infrastrukturen og legge grunnlaget for en geriljaorganisasjon. Men den første ekspedisjonen som ble sendt til Norge, ble innhentet av hendelsene på en annen front. Mens sabotasjegjengen var på vei mot målet i sine fiskebåter, krysset nesten alt som kunne samles sammen av engelske fartøy, fram og tilbake over Den engelske kanalen. 

			Den storstilte evakueringen av den britiske ekspedisjonsstyrken fra Dunkirk var i gang. Britene hadde gått fra nederlag til nederlag, og en liten gruppe nordmenn med minimal trening i tjeneste for Seksjon D var nå det eneste håpet om en liten alliert seier. 

			En hornmine i rom sjø ble offer for den første ladningen til sabotasjegjengen, utført av svensken Kronberg. Ved ellevetiden neste dag ankret de opp i Selvågen i Hordaland. De opererte nå på fiendtlig territorium. Trygt oppankret i en bukt holdt de krigsråd. Oppdraget fra London gikk blant annet ut på å rekognosere området rundt Voss. Kronberg, Langmo, og noen av hvalfangerne fikk oppdraget.39 I tillegg ble gruppa utvidet med ytterligere fire nordmenn som skjulte seg i området. Klokka ett om natta skysset Olav Leirvåg rekognoseringslaget til Botenfjorden med en motorbåt. En hard og lang marsj lå foran dem. 

			Dagen etter vendte «Snål» med brødrene Leirvåg og Mons Storemark nok en gang baugen mot Shetland. Beslutningen ble tatt nærmest på stedet. Målet for turen var todelt. Fortelle at man hadde kommet trygt over, samt skaffe en kortbølgeradio for å kunne sende meldinger over til Storbritannia. Sinclair Fjeld, Aksdal og en av de fire nordmennene de hadde møtt, dro natta 3. juni til Bergen for å ordne papirer til «V2S». De kom trygt fram, uten å støte på noen problemer underveis. Verre ble det for «Snål». Været endret seg, og de fikk storm og motortrøbbel. De klarte likevel å ta båten tilbake til oppankringsstedet. Da «Snål» kom tilbake, var Kronberg og Langmo alene igjen. Hvalfangerne klaget sin nød, og ble til slutt bedt om å returnere til «V2S», som de nådde fire dager etter. 

			Langmo og Kronberg var underveis fram til den 13. juni. All informasjon ble møysommelig notert ned. I nesten to uker hadde de operert alene bak fiendens linjer. Nå måtte de holde tidsskjema. Etter avtale skulle de møte Sinclair Fjeld på Grindestad den dagen. Sinclair Fjeld med følge hadde kommet tilbake fra Bergen 9. juni. På havnekontoret hadde han fått papirer på at båten kunne bevege seg fritt rundt i Hordaland. Tyskerne hadde også besluttet at båten fikk navnet «Hospitz». Sinclair Fjeld hadde, etter eget utsagn, spilt tyskervennlig. Litt etterretning ble også samlet inn. Sinclair Fjeld hadde med seg et kart over blant annet tyske stillinger i Bergensområdet. Det ble holdt et møte for å avklare hva de skulle gjøre videre. Ankringsplassen var riktignok sikker, men de var for mange på ett sted. 

			For brødrene Leirvåg tikket klokka. Flukten var registrert, og gjennom lokal informasjon fant man ut at de var i tyskernes søkelys for å ha hjulpet Campbell. Det ble besluttet å sende dem tilbake til Shetland. «Snål» var ikke sjødyktig, og den nydøpte «Hospitz» måtte man ha til flukten. Brødrene måtte ligge lavt. Dermed ble det skipper Wangs jobb å skaffe fartøy.

			Over kollen lå grenda Duesund. Wang tok beina fatt. I et par kilometer gikk ferden gjennom lett kupert terreng. Han gikk fram til Ivar Duesunds hus. Det er ikke utenkelig at Duesund var klar over at det lå noen med båt på den andre siden. De hadde ligget der i over en uke. Wang forhørte seg, og fant ut at båten «Gneist» var tilgjengelig. Angivelig ble det gitt hyre fra det britiske fondet til båteieren. «Gneist» ble klargjort umiddelbart, og på den måten ble Ivar Duesunds hus til et slags trygt tilholdssted i henhold til planen. 

			Ved midnatt 10. juni, ett døgn etter at styrkene i Nord-Norge kapitulerte, gikk båten ut. Ett døgn senere var de i Lerwick. Med var også de fire hvalfangerne, som hadde fått kalde føtter. Dagen etter ble de beordret å reise til Aberdeen for debrifing. Ingram Fraser gikk om bord i «Gneist», og fikk etterretningsrapportene de hadde med seg. Sentralt stod ryktene om at tyskerne i Norge forberedte seg på en invasjon av Shetland og vestkysten av Skottland.40 

			Leirvåg hadde også med seg et brev fra Sinclair Fjeld, datert 8. juni. Han hadde store planer for sitt videre arbeid. I brevet gav han uttrykk for at han alt hadde samlet 40 mann, «alle intelligente og lojale som var villige til å leve og dø for en hemmelig kamp mot nazistene».41 I brevet skrev Sinclair Fjeld at han planla å bygge opp en hemmelig tjeneste, en såkalt femtekolonne. To mann var med ham på «Hospitz», mens fire mann opererte i innlandet. Brevet bar preg av en urealistisk optimisme, samtidig som dette lå tett opp til planene om å etablere en geriljastyrke. I etterpåklokskapens lys framstår Sinclair Fjelds brev som et klassisk eksempel på rapportering for å blidgjøre oppdragsgiverne. Det er ingenting i kildene som indikerer at disse 40 mennene virkelig fantes. 

			Brevet var det første varselet om at Sinclair Fjeld var i ferd med å miste hodet.

			Olav Martin Leirvåg virket derimot på britene som en mann av et litt annet kaliber. I slutten av juni tilbød Seksjon D emissæren å ta over jobben som instruktør for nordmenn under trening i England. På denne tiden var man så vidt i gang med å starte en egen agentutdanning. I motsetning til sabotasjegjengen som ble sendt til Norge, la man opp et grundig kurs i flere moduler. Leirvåg takket nei til tilbudet, og tilbrakte resten av krigen i kirkens tjeneste. Han valgte sitt himmelske kall framfor det jordiske.42 

			Samme dag som «Gneist» kom til Aberdeen, kom Langmo og Kronberg til et avtalt møtested i Hardanger. Før de startet rekognoseringen, hadde de avtalt å møte Sinclair Fjeld for videre planlegging. Da de kom fram, var det ingen å se. I det fjerne hørte de smell fra RAFs bombing av Stanghelle. Bombingen skjedde «uten å påføre noen virkelig skade»,43 uttrykte Kronberg i en senere rapport. Sinclair Fjeld dukket først opp dagen etter. De satte kursen mot Ålvik i Hardanger. De tre holdt følge til Fyksesundbrua, hvor Sinclair Fjeld tok farvel. De andre trodde han gikk tilbake til båten. I stedet dro han østover mot hjemstedet i Vestfold. I Ålvik kjøpte de to sabotørene nye klær. I sin nye habitt rekognoserte de området rundt kraftverket i bygda. 

			Det var målet for den første sabotasjeaksjonen på norsk jord under krigen.

			Stedet var bevoktet. Bjølvefossen-anlegget i Ålvik produserte ferrosilisium, et halvfabrikat som brukes i stål. Etter noen av britenes syn var fabrikken verdt å sabotere fordi Tyskland hadde mangel på halvfabrikatet, selv om lageret på stedet ikke var anslått til å være større enn på 5000 tonn. Andre mente det ikke var bryet verdt.44 Det var altså et rent industrielt og økonomisk mål. Kommunikasjonslinjene de skulle sprenge var urørte, og Ålvik var derfor i alle fall ett mål de hadde fått i oppdrag å ta. Men siden kommunikasjonslinjene stod først på agendaen, var dette ett av de sekundære målene. 

			Klokka halv to startet Kornberg og Langmo framrykkingen. Den lyse juninatta gav dem ingen fordeler, men de klarte å komme seg usett til rørgata på kraftverket. Der gikk de i gang med arbeidet. Mellom andre og tredje ledd plasserte de en ladning på omtrent seks kilo på de to rørgatene. Tidsinnstillingen ble satt til 20 timer. Det ville gi dem tid til å være over alle hauger. Klokka fire om morgenen forlot de målet. Under utmarsjen fra målet plasserte de kiloladninger på fire telefonstolper på veien mellom Ålvik og Steinstø. Et drygt døgns marsj førte dem usett tilbake til «Hospitz». 

			I Ålvik ble begge rørene blåst i lufta, flere smell fulgte langs ruta de hadde gått. 

			Oppdraget var en suksess, og klokka 21.00 stevnet den danske båten ut Masfjorden. 

			I en nærliggende fjord dukket tre tyske hurtigående motortorpedobåter (MTB) opp. Fiskebåten kunne umulig komme unna de hurtiggående tyske båtene. Kronberg observerte at MTB-ene hadde pirathodet malt på skroget. Men lykken stod dem bi. Tyskerne så ingenting uvanlig med skuta. De dro uforstyrret videre, og nådde Lerwick 18. juni.45 

			I de mørke dagene etter nederlaget i Norge, evakueringen av Dunkirk og Paris’ fall, hadde man oppnådd en ørliten propagandaseier over tyskerne. Skaden ble imidlertid raskt reparert av fabrikkens nye «eiere».  

			Fraser hadde planlagt og fått gjennomført en vellykket sabotasjeaksjon, selv om omfanget var en brøkdel av det han hadde skissert opp i planen. Musters hadde også gjort god nytte med å håndtere sabotørene på den korte tiden han hadde vært involvert. For Fraser var dette en fjær i hatten etter at alle hans tidligere planer hadde strandet. I så måte hadde hans lille avdeling levert varene, med å gjennomføre den første sabotasjeaksjonen etter Tysklands sjokkerende blitzkrieg i Vest-Europa. 

			Storbritannia stod nå alene, nye strategiske planer måtte legges etter nederlaget i Frankrike. Stemningen var generelt laber. Dette var trolig hovedgrunnen til at man publiserte den hemmelige sabotasjeaksjonen i britisk presse. Leirvågs nei til videre aktiv tjeneste gjorde det mulig å trekke ham fram som sabotøren. Under overskriften «Dynamittpresten» stod en liten artikkel i The Sunday Dispatch. At «Prest sprengte fabrikk» var derimot en sannhet med modifikasjoner.46 Men det tjente saken. Kronberg og Langmo, de to sabotørene, forble ukjent for det store publikum. De to kom tilbake til London, og snart begynte etterdønningene av oppdraget å slå inn hos svensken Kronberg. 

			Tilbaketrekkingen fra operasjonsområdet var ikke fullstendig. På oppankringsstedet ventet Aksdal på Sinclair Fjeld. Etter at han skiltes fra Langmo og Kronberg, hadde han dratt østover til Tønsberg for å besøke søsteren. Etter eget utsagn satte han fyr på to fabrikker i Larvik sammen med svogeren.47 Selv om denne sabotasjen står oppført i Seksjon Ds mappe over operasjoner i Europa sommeren 1940, virker det mer som et produkt av operatørens fantasi enn virkelighet. 

			Mens Sinclair Fjeld var over på andre siden av Langfjella, kom «Hospitz» tilbake fra Aberdeen. Både Wang og Storemark var med som båtførere. Etter denne turen gikk Karsten Wang i land, og dro østover til familien i Vestfold. 

			Hjemturen skulle vise seg å bli en skjebnesvanger avgjørelse. Det var fire nordmenn på flukt som hadde sluttet seg til gruppa under sabotasjeaksjonen. en av disse, Bjarne Konow, ble med tilbake til Shetland. Her ble han umiddelbart innrullert i ett nytt oppdrag mot Norge.  Aksdal skulle følge ham til Bergen. Kun et kvarter etter at de hadde forlatt gården de skjulte seg på, kom Gestapo inn på tunet. Da de to returnerte noen dager senere, uvitende om den tyske aksjonen, hørte de rykter om at Sinclair Fjeld var ettersøkt for å ha drept en tysker på Voss. Da de skulle oppsøke «Hospitz», fikk de opplyst at den var tatt. Kort tid senere forstod de at båten ikke var på tyske hender. Sinclair Fjeld hadde tatt hånd om båten, og flyttet den. 

			Noe skjedde med Simon Sinclair Fjeld mens han var på Østlandet. Aksdal mente at han var blitt fullstendig uforsiktig, fordi han «lånte»48 penger overalt, som det stod i Aksdals senere rapport. «Lånte» var en eufemisme; i Seksjon D sin rapport ble det hevdet at Sinclair Fjeld hadde utført bankran i en norsk bygd.49 Hadde han virkelig gått så langt? Mannen Aksdal møtte, var en annen enn sabotasjelederen som forlot Shetland i slutten av mai. Uforsiktigheten fortsatte med at Sinclair Fjeld avfyrte skudd fra båten for å markere hvor den var og få dem om bord.

			«Hospitz» forlot Norge igjen i slutten av juni – rapporten til Sinclair Fjeld er datert 28. juni, så den må ha blitt sendt over noen dager før. Sinclair Fjeld reiste til London, og avla denne rapporten, mens Aksdal ble gående pengelens og nesten uten klær i Skottland. Et par uker senere kom han tilbake klar for ett nytt oppdrag. Galskapen tok imidlertid overhånd hos den tidligere sabotasjelederen. I dagene før det nye oppdraget prøvde Sinclair Fjeld å skyte Ruben Langmo. Det siste Aksdal hørte om mannen, var at han var blitt sendt til et asyl.50 

			Også rapporten han avla i London, bærer spor av hans galskap. Blant annet forteller han om nærsynte tyske soldater som gikk på lyktestolper, og en «epidemi av selvmord blant tyske offiserer og menn».51 

			Sinclair Fjelds skjebne var ikke den enste tragedien i den første sabo­tasjeoperasjonen i Norge. En knapp uke etter at han kom tilbake, ble Karl Kronberg funnet død i 1 Palmer Street, i det samme bygget som ble disponert av den norske skipsagenten Munter. Han hadde skutt seg selv, angivelig av personlige årsaker. Ingram Fraser fikk ham kremert på Streatham Krematorium i Sør-London, 28. juni.52 Med det var to sentrale personer fra den første sabotasjen i Norge vandret heden. 

			Det finnes ikke nok informasjon om verken Sinclair Fjeld eller Kronberg til å gi en adekvat psykologisk forklaring på deres reaksjoner. Alle kilder viser at Kronberg holdt hodet kaldt under hele operasjonen i Norge, og at reaksjonen først kom etter at han var tilbake i London. Sinclair Fjeld framstår mer som en fantast, som diktet opp ting og drev en form for spill med våpen i hånd. Han slapp etter hvert ut av asylet og endte sine dager om bord i et sivilt fartøy som ble senket i 1941. 

			For britene var sabotasjen i Ålvik bare begynnelsen på det de håpet skulle bli kimen til en norsk motstandsorganisasjon. Operasjonene skulle fortsette. En gruppe på tre mann bestående av Aksdal, den telegrafistopplærte Olav Wallin og Ruben Langmo ble fraktet over i midten av juli med «Hospitz». Det to førstnevnte skulle bygge opp et nettverk i Bergensområdet, legge våpenlager og etablere samband, mens Langmo dro østover. For Otto Aksdal og Olav Wallin var oppdraget å drive en radiosender på Osterøy. Ved Utvær la de våpenlasten over i en leid fiskebåt, og dro videre til et depot fra den første operasjonen. 

			Langmo ble satt i land ved Kjeldstraumen i Nord-Hordaland. De to gjenværende fortsatte til Ivar Duesund.53  Han fraktet dem videre til Fanebust, hvor de mot betaling fikk et rom de kunne sende fra. Wallin hadde ikke prøvd apparatet før de dro, men etter hans eget utsagn fikk han sendt meldingen.54 De returnerte til Duesund, som hadde dratt for å informere Langmo om at de var forsinket. Deretter fraktet Duesund dem videre, til innerst i Masfjorden. Han fikk 100 kroner for kost, losji og transport.55 Derfra gikk de over fjellet ned til Bjørsvik i Ostefjorden. En lokal mann fraktet dem for 50 videre kroner til Osterøy, hvor de leide en riveklar rønne. Sambandsproblemer og matmangel gjorde at Aksdal reiste til Bergen på jakt etter reservedeler og rasjoneringskort.  

			Deler var ikke å oppdrive i Bergen. Heldigvis lå Storemark på standby med «Hospitz» ved Utvær. Bjarne Konow, som nå var i Haugesund, ble kontaktet av Aksdal. Det ble Konows jobb å reise tilbake til Shetland etter reservedeler, og mer penger. I mellomtiden flyttet de to agentene til Bergen, hvor de kom i kontakt med den lokale offiseren og motstandsmannen Finn Kjos. Dagen etter at «Hospitz» hadde gått, returnerte Langmo fra Østlandet. Han stod nå uten båt og uten kontakt med de to andre. Det ble opp til ham selv å komme seg tilbake til Shetland, noe han gjorde uten dramatikk.  

			Aksdal og Wallins etterretningsoppdrag ble en kombinasjon av uhell, nettverksbygging og pengeproblemer. Et mønster i disse tidlige operasjonene er at agentene som ble sendt over, hadde minimal opplæring. Man hadde ett skrikende behov for etterretning. De geopolitiske hendelsene våren og forsommeren 1940 gjorde at britene fryktet invasjon fra Norge.  

			Aksdals frustrasjon over pengebruken ser ut til å være forsterket etter at han avla rapporten sin: «Det er ikke billig å være spion, når man må jobbe i etterkant av en mann som Sinclair Fjeld», skrev han lakonisk. Flere forsøk ble gjort for å få samband, og de kom i kontakt med flere som jobbet med motstand i Bergensområdet. De klarte så vidt å få kontakt med England, men fikk ikke sendt over noen meldinger. 

			På tross av problemene med senderen hadde de to agentene en urealistisk optimisme vedrørende tilstanden under okkupasjonen. Konow hadde med seg et brev datert 10. august, som kom britene i hende en uke senere. Kassa var tom, men de skrev at de «var travelt opptatt med å organisere et kupp – som ikke var umulig med hjelp utenfra».56 De hadde kommet i kontakt med fem offiserer, blant annet en kaptein – som må være Kjos – som var villig til å lede angrepet. Disse offiserene hadde ifølge agentene et nettverk på 500 mann, og, tilføyde de optimistisk, regnet med støtte fra et antall som var dobbelt så stort.57 «Vær så snill og send fullt utstyr til 500 mann, om mulig med ubåt, så vel som så mye penger som mulig», lød det.58 Sinclair Fjelds renommé kom også fram av brevet: «Uansett hva som skjer, ikke la Sinclair Fjeld komme over igjen, fordi Gestapo er på jakt etter ham, og han har kompromittert  våre tidligere kontakter, og ødelagt det opphavlige fundamentet arbeidet vårt var grunnlagt på.»59 

			På grunn av pengemangelen kunne ikke Aksdal dra sørover. I brevet var det også informasjon som styrket meldingene om de tyske invasjonsplanene. Det var, ifølge ham, 40 000 soldater i Bergen, og en tysker hadde fortalt at angrepet på Storbritannia ville starte i perioden 14.–17. august. I Bergen gjemte de sammen med motstandsfolk unna litt våpen og ammunisjon. For å transportere våpnene hadde de måttet låne 1000 kroner av kona til Mons Storemark. Kostnadene kom på 900 kroner. Båten «Traust», som hadde gått noen turer, ble også brukt for å skjule våpnene. 

			I rapporten slo Aksdal fast til sine britiske oppdragsgivere at «de kunne prøve å gjøre det billigere og bedre selv».60 Hva som var årsaken til at de besluttet å dra over til Shetland igjen, vites ikke. Kanskje hadde det med det manglende sambandet å gjøre.

			Før de dro hadde de ett siste oppdrag å løse. De hadde sagt seg villige til å ta med noen britiske soldater som ennå ble holdt skjult i Bergen. I sin siste handling før avreisen ble ingenting overlatt tilfeldighetene: Væpnet med pistoler og håndgranater stilte de seg opp ved huset hvor britene lå i dekning. Aksdal midt i gata, mens Wallin og Nils Nordland, en lokal motstandsmann, dekket hvert sitt hjørne. De var klar for alle eventualiteter. Straks etter fikk de melding om at britene bakket ut fordi båten var for liten. Dermed reiste de to agentene, samt Nordland, over igjen til Shetland, og videre til Aberdeen. 

			Da Otto Aksdal og Olav O. Wallin kom tilbake helt i slutten av august, var Seksjon D en saga blott. I en rapport datert 17. september 1940 kommer det også fram at en omorganisering av organisasjonen hadde skjedd mens de var i Norge. Wallin fortalte: «Jeg ble møtt på King’s Cross-stasjonen av Musters og kaptein Leigh, som uttrykte at Secret Service var blitt reorganisert, så om vi ønsket å fortsette, kunne vi bli sendt på et kurs for videre trening.»61 

			Den nye organisasjonen var i støpeskjeen på denne tiden, selv om den offisielt var grunnlagt alt i juli 1940. Navnet på den nye organisasjonen var Special Operations Executive, bedre kjent under akronymet SOE. Det var under denne nye organisasjonen de tilbakevendte agentene skulle få skikkelig trening.  

			Langmo hadde sammen med Gunnar Fougner, en arkitekt fra Oslo, kommet tilbake i midten av juli med båten «Traust». Som et avvik fra malen fra mai og juni, hvor norske båter som kom over ble holdt igjen og overtatt av britene, fikk denne returnere til Norge umiddelbart. Båten gjorde flere turer fram og tilbake med Hilmar Langøy som skipper.62 Den fjerde ble skjebnesvanger for den tidlige transporten. Kort tid etter fikk Wallin og Aksdal et gjensyn med Langmo. Britene var ikke videre imponert over Aksdals rapport: «Ut fra rapporten ser Aksdal ut til å være tilnærmet analfabet.»63 

			Britene konkluderte imidlertid med at roten til alt ondt, også den vanvittige pengebruken, skyldtes Sinclair Fjelds eskapader måneden før. 

			For Aksdal og Wallin ble gjensynet med Langmo kortvarig. Sammen med Fougner, Odd Starheim, Frithjof Pedersen og Konrad Lindeberg ble de tre nyankomne sendt til et treningssenter sør i England.  Det første treningskurset SOE holdt, startet 29. august og varte til 12. oktober.64 Foruten nordmennene var det seks belgiere, tre franskmenn og en skotte på kurset. Kurset, som var en tidlig mal i treningen, bestod av tre moduler: Teoretisk og praktisk sabotasje; spesialtrening, dekke, kontraspionasje, sikkerhet, samband og våpen­trening. 

			 Aksdal og Wallin var imidlertid mest opptatt av manglende bon­user, og hevdet at de ble holdt mot sin vilje på senteret. Etter mye fram og tilbake ble det besluttet at de skulle bli internert. For den nye hemmelige hæren britene bygde opp gikk operasjonssikkerheten foran alt; man fryktet at de to ville røpe det hemmelige treningssenteret i Sør-England. 

			Selv fra fengselet i Brixton hadde Aksdal økonomien i tankene. I et brev han skrev til Martin Linge, som av Musters hadde fått jobben som liaison mellom Seksjon D og de norske styrkene, skrev Aksdal: «Hallo Linge. Jeg vild i dag skrive og take for klærne dere sendte oss, og samtidig skrive om de pengene jeg lånte.»65 Etter å ha redegjort for pengebruken og våpenlagre, med en prosa som ikke henger helt sammen, avsluttet Aksdal sarkastisk: «Vi reiste rett inn i Brixton prison som takk for vårt arbeide.»66 Aksdal og Wallin ble sittende i forvaring til 24. februar 1941, men også i ettertid kom det brev med krav om bonus.67 

			Med Aksdal og Wallins retur var siste del av agentvirksomheten i kjølvannet av ekspedisjonen som ble sendt ut i slutten av mai, over. Det som startet som en suksess, ble raskt en tragedie, for så å ende som farse. 

			Av dem som var med på operasjonen, var det bare Ruben Langmo som senere dukket opp igjen på Shetland.

			Da Olav O. Wallin avgav sin rapport i midten av september, hadde han også videreført informasjon han hadde snappet opp under en samtale med en tysk offiser. Ifølge offiseren hadde tyskerne «et spionsenter på vestkysten av Shetland».68 Utgangspunktet for spionaktiviteten var ifølge rapporten en «fiskebåt fra Trondheimsdistriktet som gikk fram og tilbake».69 Wallin tok forbehold, og understreket at han ikke kunne garantere at dette var rett, men mente at han likevel måtte innrapportere det han hadde hørt. Det er vanskelig å vite om det virkelig var riktig, men samtalen gir rimelig grunn til å tro at tyskerne alt på denne tiden var klar over at det var trafikk fra øyene i vest til Norge. 

			Selv med sine forbehold hadde Wallin i virkeligheten snappet opp etterretning som var av vital betydning. Alt i aprildagene 1940 hadde det kommet en tysk etterretningsoffiser fra Abwehr til Oslo. Han begynte å kontakte gamle kjente, nordmenn som tyskeren hadde samarbeidet med om spritsmugling flere år tidligere. Tyskeren startet umiddelbart å aktivisere sitt gamle nettverk. 

			Ett av målene han hadde sett seg ut, var Shetland.  
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